

Министерство просвещения Российской Федерации
ФГБОУ ВО «Дагестанский государственный
педагогический университет им. Р. Гамзатова»

ЦЕНТР ОТКРЫТОГО ОБРАЗОВАНИЯ НА РУССКОМ ЯЗЫКЕ
И ОБУЧЕНИЯ РУССКОМУ ЯЗЫКУ



КОНФЕРЕНЦИЯ

Диалог языков – диалог культур: актуальные проблемы

3 ноября 2023 года

ПРОГРАММА



UNIVERSITY OF DHAKA

ঢাকা বিশ্ববিদ্যালয়

Дакка 2023

**The Ministry of Public Education of the Russian Federation
R. Gamzatov Dagestan State Pedagogical University**

**CENTER FOR OPEN EDUCATION IN RUSSIAN AND RUSSIAN
LANGUAGE TEACHING**



Conference

Dialogue of Languages – Dialogue of Cultures: Current Issues

November 3, 2023

THE PROGRAMME



UNIVERSITY OF DHAKA
ঢাকা বিশ্ববিদ্যালয়

Dhaka 2023

ОРГАНИЗАЦИОННЫЙ КОМИТЕТ КОНФЕРЕНЦИИ

Председатель

Профессор, доктор Халидова Рашидат Шахрудиновна, заведующий кафедрой теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова, директор ЦОО.

Члены оргкомитета

1. Абдурахманова Азра Гитиномагомедовна, к. п. н., доцент кафедры теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова, преподаватель ЦОО.

2. Алипулатова Надежда Синибековна, к.ф.н., доцент кафедры английского языка ДГПУ им. Р. Гамзатова, преподаватель ЦОО.

3. Айон Басак, секретарь директора Института современных языков (DU).

4. Шамсул Ислам Буйя, координатор связи с иностранными преподавателями (DU).

План работы

Регистрация участников	9:30 – 10:15
Приветственные выступления, доклады	10:15 – 11:30
Кофе-брейк	11:30 – 13:00
Обмен мнениями в рамках дискуссионной площадки	13:00 – 15:00

Регламент конференции

Приветственные выступления – до 5 мин.

Доклады – до 10 мин.

Место проведения

Центр открытого образования на русском языке и обучения русскому языку (Даккский университет)

Конференция проводится по гранту в форме субсидий юридическим лицам в рамках реализации отдельных мероприятий государственной программы Российской Федерации «Развитие образования» по проекту «Поддержка и развитие центров открытого образования на русском языке и обучения русскому языку в Народной Республике Бангладеш».

3 ноября 2023 г., 10:15

Даккский университет, Центр открытого образования на русском языке и обучения русскому языку

ОТКРЫТИЕ КОНФЕРЕНЦИИ

Приветственное слово

Халидова Рашидат Шахрудиновна, д. ф. н., профессор, заведующий кафедрой теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова, директор ЦОО.

ДОКЛАДЫ

1. *Российско-бангладешские отношения: опыт и перспективы.*

Халидова Рашидат Шахрудиновна, д. ф. н., профессор, заведующий кафедрой теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова, директор ЦОО.

2. *Языковые отношения в двуязычном контексте.* **Мд. Афсал Хоссейн**, доктор, профессор Института современных языков Даккского университета.

3. *Роль русского языка в профессиональной деятельности бангладешцев.* **Максидул Хамид**, заведующий сектором образования и здравоохранения Консультационного центра, Дакка.

4. *Трудности усвоения русской грамматики бангладешскими обучающимися.* **Гагаева Кизилгюль**, преподаватель русского языка ИСЯ Даккского университета.

5. *О некоторых трудностях обучения русскому языку носителей бенгальского языка.* **Абдурахманова Азра Гитиномагомедовна**, к. п. н., доцент кафедры теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова, преподаватель ЦОО.

6. *Использование английского языка при усвоении теоретических аспектов русской грамматики бангладешскими студентами.* **Алипулатова Надежда Синибековна**, к. ф. н., доцент кафедры английского языка ДГПУ им. Р. Гамзатова, преподаватель ЦОО.

7. *Русский язык в становлении конкурентоспособных специалистов Бангладеш.* **Анисур Рахман Малик**, врач-хирург, выпускник Московского медицинского института им. И.М. Сеченова.

8. *Роль Ассоциации выпускников советских и российских вузов Бангладеш в популяризации российской культуры.* **Абедин Джинал**, председатель Ассоциации выпускников советских вузов, Бангладеш.

9. *Русский язык – мост дружбы между Дагестаном и Бангладеш.* **Мухаммад Шамим Ислам**, студент Даккского университета, слушатель курсов русского языка ЦОО.

10. *Русский язык как фактор развития бизнеса в Бангладеш.* **Шарифул Хок**, независимый исследователь, слушатель курсов русского языка ЦОО.

11. *О позитивном влиянии продвижения русского языка на развитие экономических отношений с Россией.* **Шамсул Ислам Буйя**, координатор связей Даккского университета с иностранными преподавателями, слушатель курсов русского языка в ЦОО.

12. *О сложностях усвоения русской грамматики носителями бенгальского языка (из личного опыта).* **Захидуль Аллам**, учитель французского языка, слушатель курсов русского языка в ЦОО.

13. *Обучение русскому языку граждан Бангладеш: возможности и перспективы.* **Эльдарова Наталья Магомедовна**, к. п. н., доцент кафедры теории и методики обучения русскому языку и литературе ДГПУ им. Р. Гамзатова.

**Дискуссионная площадка. Обмен мнениями.
Ответы на вопросы. Подведение итогов**

CONFERENCE ORGANIZING COMMITTEE

Chairman

Professor, Dr. Rashidat Khalidova, Head of the Department of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, R. Gamzatov Dagestan State Pedagogical University, Director of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

Members of the Organizing Committee

1. Azra Abdurakhmanova, Ph. D., Associate Professor of the Department of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, R. Gamzatov Dagestan State Pedagogical University, teacher of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

2. Nadezhda Alipulatova, Ph. D., Associate Professor of the Department of English, R. Gamzatov Dagestan State Pedagogical University, teacher of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

3. Ayon Basak, Secretary of the Director of the Institute of Modern Languages, DU.

4. Shamsul Islam Buya, Coordinator of Communication with Foreign Applicants, DU.

Work plan

Registration of participants	9:30 – 10:15
Welcome speeches, reports	10:15 – 11:30
Coffee break	11:30 – 13:00
Exchange of opinions on a discussion platform	13:00 – 15:00

Rules of conference

Welcome speeches – up to 5 minutes.

Reports – up to 10 minutes.

Venue

Open Education Center in Russian and Russian Language Teaching (Dhaka University)

The conference is held on grant in the form of grants to legal entities within the framework of the implementation of certain activities of the state program of the Russian Federation “Education Development” on the project “Support and development of open education centers in Russian and Russian language teaching in the People's Republic of Bangladesh”.

November 3, 2023, 10:15 am

Dhaka University, Open Education Center in Russian and Russian Language Teaching.

CONFERENCE OPENING

Welcome speech

Rashidat Khalidova, Doctor of Philology, Professor, Head of the Department of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, R. Gamzatov Dagestan State Pedagogical University, Director of the Open Education Center in Russian and Russian Language Teaching.

Reports

1. *Russian-Bangladeshi relations: experience and perspectives.*

Rashidat Khalidova, Doctor, Professor, Head of the Chair of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, Gamzatov Dagestan State Pedagogical University, Director of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

2. *Language relations in a bilingual context.* **Md. Afsal Hossain**, Doctor, Professor of the Institute of Modern Languages, Dhaka University.

3. *The role of the Russian language in the professional activities of Bangladeshis.* **Maksidul Hamid**, Head of the Education and Health Sector of the Consultation Center, Dhaka.

4. *Difficulties of assimilation Russian grammar by Bangladeshi students.* **Gagaeva Kizilgul**, a Russian teacher of IML, Dhaka University.

5. *Some difficulties of teaching Russian to Bengali speakers.* **Azra Abdurakhmanova**, Ph. D., Associate Professor of the Chair of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, Gamzatov DSPU, teacher of the Open Education Center Open Education Center in Russian and Russian Language Teaching.

6. *The use of English in the acquisition of theoretical aspects of Russian grammar by Bangladeshi students.* **Nadezhda Alipulatova**, Ph. D., Associate Professor of the Chair of English, Gamzatov DSPU, teacher of the Open Education Center in Russian and Russian Language Teaching.

7. *The Russian language in the formation of competitive Bangladeshi specialists.* **Anisur Rahman Malik**, surgeon, graduate of the Sechenov Moscow Medical Institute.

8. *The role of the Association of Graduates of Soviet and Russian Universities of Bangladesh in the popularization of Russian culture.* **Abedin Jinal**, Chairman of the Association of Graduates of Soviet Universities, Bangladesh.

9. *The Russian language as a bridge of friendship between Dagestan and Bangladesh.* **Muhammad Shamim Islam**, a student of the Dhaka University, a student of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

10. *The Russian language as a factor of business development in Bangladesh.* **Shariful Khok**, independent researcher, a student of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

11. *On the positive impact of the promotion of the Russian language on the development of economic relations with Russia.* **Shamsul Islam Buya**, coordinator of the Dhaka University's relations with foreign teachers, a student of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

12. *On the difficulties of learning Russian grammar by native Bengali speakers (from personal experience).* **Zahidul Allam**, French teacher, a student of the Center for Open Education in Russian and Russian Language Teaching.

13. *Russian learning opportunities in Bangladesh: experience and perspectives.* **Natalya Eldarova**, Ph. D., Associate Professor of the Chair of Theory and Methodology of Teaching Russian Language and Literature, Gamzatov DSPU.

**A Discussion Platform. Exchange of Opinions.
Answers to Questions. Summing Up**